

ВНЕБРАЧНАЯ РОЖДАЕМОСТЬ В БОЛГАРИИ

Мария Белчева*

В статье рассматривается развитие внебрачной рождаемости в нашей стране как и связанные с ней основные социальные и личностные проблемы. Анализ основывается на данных с регулярной демографической статистики и проведенных НСИ социологических исследований. Прослеживается во времени (начиная с 80-тых годов) и ряд параметров исследуемых проблем и намечаются значимые тенденции.

Коротко представлены социологические обследования, осуществленные в 1982, 1987 и 1995 гг. как и их цели, задачи, объект и способ проведения.

Произведен опыт оценить удельный вес формально внебрачных детей и получить хотя бы ориентировочное представление о семьях без юридически оформленного брака.

EXTRAMARITAL BIRTH RATE IN BULGARIA

Maria Belcheva*

The development is discussed of extramarital birth rate in this country and the basic social and personal problems associated with it. The analysis is based on general demographic statistics and the sociological surveys conducted by the National Statistical Institute. A number of parameters of the examined problems are followed up in time (since 1980) and significant tendencies emerge.

The sociological surveys carried out in 1982, 1987 and 1995 are briefly presented together with their aims, tasks, subject and manner of conducting.

An attempt is made to estimate the share of formally extramarital children and to obtain even an approximate idea of the families having no legal wedlock.

* Ph. D., senior research fellow, „Methodology of New Statistical Surveys“, NSI, Sofia, 10 „Sixth of September“ St.